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Miljö- och hälsoskyddsnämnden Protokoll 1/2022  

  

 

 

   
 

 Tid Måndagen den 22 februari 2022 kl. 17.00 – 17:35 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 
   

 Justering Måndagen den 7 mars 2022, §§ 1-6, 8-11,14,16-22 

  

 Omedelbart justerade paragrafer 

 Justering Måndagen den 22 februari 2022, §§ 7,12,13,15 

  

 

Katarina Luhr Emilia Bjuggren 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) ordföranden  
Emilia Bjuggren (S) vice ordföranden  
 
Torbjörn Erbe (M)   
Fritz Lennaárd (M)   
Jonas Nilsson (M)   
Amelie Langby (M) 
Patrik Silverudd (L)     
Gunnar Caperius (C)   
Felix Antman Debels (S)   
Jakob Sahlin (S)   
Deniz Butros (V)     
Tapani Juntunen (SD)   

 

 Tjänstgörande ersättare: 
Maria Mustonen (V)  för Rose-Marie Rooth (V) 

 

 Ersättare:   
Per Hagwall (M)   
Kjell-Åke Karlsson (M)   
Felix Schartner Giertta (MP)   
Maja Boström (C)   
Sinikka Suutari (S)   
Isak Öhrlund (S) 
Frida Bengtsson (S)     
Maria Mustonen (V)   
Frida Nehrfors Hultén (V)   

 

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Anna Hadenius, Timmie Aspelin, Kerstin Thörner, 

Monika Gerdhem, Gustaf Landahl, Daniel Persson, Emily Tjäder, Anders 

Kandelin, Anna Lindén, Anna Sundman, samt borgarrådssekreteraren 

Gabriel Dorrian Werner och personalföreträdaren Luis Lopez. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till Anna Lindén, Anna Sundman och Luis 

Lopez. 

 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Emilia 

Bjuggren (S) att tillsammans med ordföranden Katarina Luhr (MP) 

justera dagens protokoll.  

 

Justering sker måndagen den 7 mars 2022. 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 11/2021 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 14 december 2021 anmäls. 

 

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckning från den 1 februari 2022 respektive den 22 februari 

2022 anmäls. 

 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 

Beslut 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

redovisningen av delegationsbeslut fattade inom 

miljöförvaltningen från och med den 20 november 2021 till 

och med den 28 januari 2022. 
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Handlingar i ärendet 

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden 

2021-11-20 – 2022-01-28. 

 

 

 § 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Protokoll 9/2021 från den 15 december 2021 för miljö- och 

hälsoskyddsnämndens och fastighetsnämndens gemensamma råd 

för funktionshinderfrågor anmäls. 

 

 

 § 7 
Verksamhetsberättelse 2021 för miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
Dnr 2021-19593 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 

verksamhetsberättelse och bokslut 2021 för miljö- och 

hälsoskyddsnämnden och överlämna den till 

kommunfullmäktige 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 9 februari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C) och vice 

ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros 

m.fl. (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Tapani Juntunen (SD) föreslår att miljö- och 

hälsoskyddsnämnden beslutar enligt följande: 

 

1 Att uppdra åt miljöförvaltningen att utreda förekomsten av 

utfasningsämnen i den kommunala verksamheten och 

återrapportera till nämnden. I det fall att förvaltningen 
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bedömer att området kräver en särskild åtgärd eller ett 

handlingsprogram, så bör detta läggas fram som ett förslag 

till nämnden., samt anför därutöver följande: 

 

I Verksamhetsberättelsen för 2021, så framgår att 

användandet av utfasningsämnen har ökat lavinartat under 

2021. Vi från Sverigedemokraterna vill att förvaltningen 

utreder och förklarar vilken typ av utfasningsämnen som 

förekommer, var i verksamheten de finns, kategorisera dem 

utifrån sin farlighet, samt redovisa de mängder som används 

årligen. Vi vill också att förvaltningen bedömer huruvida 

utfasningen av dessa ämnen kräver ett separat 

handlingsprogram eller om det redan nu finns något aktivt 

program som kan hantera frågan. Skulle det vara så att 

förvaltningen bedömer att frågan är aktuell och redan finns 

med i något befintligt program, förväntar vi oss att 

förvaltningen lägger fram hur sakfrågan hanteras.  

 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som stöds 

av ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C), vice ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros m.fl. (V). 

 
Reservation 

Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 

till sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) lämnar särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Omställningen som pandemin medfört visar på behovet av ett 

starkt samhälle med mer resurser till vårt gemensamma 

miljöarbete. Det tar vi fasta på i vårt arbete med att bygga ett 

hållbart Stockholm för alla. Miljöförvaltningen har som alla 

andra fått anpassa verksamheten utifrån den rådande 

pandemin. Utifrån verksamhetsberättelsen vill vi lyfta tre 

områden som framgent bör ges ett ökat fokus: minskade 

utsläpp och elektrifiering; ett mer effektivt arbete med 

vattenförekomster och slutligen en ökad verksamhet för den 

riktade bostadstillsynen.  

 

Utsläpp och elektrifiering av fordonsflottan   

Trots en lovande utveckling med fler miljöbilar och 

biobränslen fortsätter vägtrafiken och dess utsläpp att öka. 

Enligt verksamhetsberättelse konstateras höga halter av 
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kvävedioxid, som uppmäts via Essingeleden.  Luftkvaliteten i 

Stockholm har länge varit en högt prioriterad miljöfråga. I 

januari 2021 skärptes miljözonsreglerna för tunga fordon. Det 

är en viktig åtgärd som kommer innebära att halterna av 

kvävedioxider nästan kan halveras i Stockholms innerstad. 

För att de skärpta miljözonsreglerna ska få tänkt effekt krävs 

att alla företag följer reglerna. Idag saknas effektiva verktyg 

för att hindra tunga fordon som kör olagligt i miljözonen. Det 

finns dock ett sätt att enkelt bli av med de olagliga 

transporterna: genom att registrera och straffbelägga dessa 

fordon.  

 

Enligt förvaltningen beror en försämrad luftkvalité även på att 

det fortsatt finns mer att göra för att elektrifiera fordonsflottan 

i Stockholm. Av de territoriella utsläppen i Stockholms stad 

kommer hela 42 procent från transporter och utsläppen från 

transporterna ökar. Att få fler att köpa elbilar förutsätter dock 

att majoriteten gör mer för att bygga ut antalet laddplatser i 

Stockholm.  

 

Idag har staden grovt räknat 2 000 reserverade platser i 

laddkartan, varav 200 avtalade för byggnation de kommande 

åren. Mellan 2019 och 2020 ökade dock antalet laddbara 

fordon med drygt 50 procent i Stockholm. Från 24 018 

stycken år 2019 till 46 516 stycken år 2020. Idag finns drygt 

80 procent av kommunens laddplatser i parkeringsgarage. 

Därför behövs mer än det idag, drygt 200 laddplatserna på 

gatumark, om staden ska minska utsläppen från trafiken och 

klara sina klimatmål. Därför behöver det så snart som möjligt 

identifieras platser över hela staden där Stockholm Parkering 

kan skapa betydligt fler laddplatser.  

 

Ett mer effektivt arbete med vattenförekomster  

Arbetet för att förbättra vattenkvaliteten ska intensifieras. Vi 

kan konstatera att målet om att samtliga vattenförekomster 

ska uppnå god ekologisk och kemisk status senast år 2021 

inte har nåtts. Detsamma gäller måluppfyllelsen för 

vattenförekomster enligt verksamhetsberättelsen för 2021.  

 

God vattenkvalitet är fundamentalt för stockholmarnas 

livskvalitet, också ur ett rekreationsperspektiv. För att stadens 

totalt 20 lokala åtgärdsprogram för vattenförekomster ska bli 

mer än långa önskelistor behöver finansieringen lösas. Annars 

kommer inte stadens mål nås och vi kommer inte ha god 

status på våra vatten. Miljö- och hälsoskyddsnämnden bör, 

inom ramen för sitt samordningsansvar för att motverka 

nedskräpning av sjöbottnar, bistå ideella krafter i syfte att 

städa och motverka nedskräpning av våra bottnar. Miljö- och 
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hälsoskyddsnämnden bör även bidra till tillskapandet av fler 

officiella badplatser i Stockholm, ökade möjligheter till 

spontant bad samt framtagandet och implementeringen av en 

handlingsplan för inrättande av fler badplatser i staden. 

Avslutningsvis bär nämnden även bedriva ett arbete för god 

badvattenkvalitet vid stadens badplatser samt underlätta för 

fler bastuflottar på stadens vatten. 

 

Ökad verksamhet för den riktade bostadstillsynen 

De har varit två år av utebliven riktad bostadstillsyn. Vi vill 

därför se betydligt fler inspektioner under 2022 än de drygt 

200 inspektioner som tidigare planerats. Därtill behövs en 

ambitionshöjning, mot bakgrund av att förvaltningen bedömer 

att minst 779 hus i dagsläget behöver underhåll. Samt även 

anpassa dessa till kommande pandemiavbrott genom att rusta 

inspektörer med relevant skyddsutrustning och nya rutiner. Vi 

har redan budgeterat 10 miljoner kronor för ett förstärkt 

tillsynsarbete för 2022. En del av denna satsning går till att 

stärka den riktade bostadstillsynen. Vi har förståelse för att 

pandemin inneburit stora omprioriteringar, men det får inte gå 

ut över de svagaste i samhället. Denna verksamhet är 

nödvändig och staden måste säkra resurserna till den riktade 

bostadstillsynen för att de under 2022 ska kunna fortsätta 

arbetet.  

 

Vi behöver bygga ett starkare samhälle nu och efter pandemin 

och miljöförvaltningen kommer fortsatt ha en viktig roll i 

stadens klimat- och miljöarbete. Vi måste öka takten mot 

stadens hållbarhetsmål, effektivisera arbetet med digitala 

lösningar och öka samverkan med kranskommuner och 

näringar. Staden behöver öka insatserna för att nå målen om 

ett hållbart och hälsosamt Stockholm vilket kräver förmåga 

att gå från ord till handling och finansiera åtgärder som ger 

resultat. 

 

Deniz Butros m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Vänsterpartiet tackar för verksamhetsberättelsen och 

förvaltningens goda arbete i hela verksamhetsområdet. Vi 

konstaterar med glädje att merparten av verksamhetsplanen 

har kunnat genomföras trots pandemin som har inneburit både 

merarbete och hinder för verksamheten. 

 

Det är glädjande att stora delar av tillsynsskulden har arbetats 

i kapp under året, men det finns delar som vi är bekymrade 

för. Den riktade bostadstillsynen som är ett viktigt verktyg för 

att säkra en skälig boendemiljö för alla samt tillsynen på 

förskolor, skolor och äldreboenden har inte kunnat 
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genomföras som planerat. Detta slår mot de sköraste 

invånarna: barn och unga, äldre och socioekonomiskt utsatta. 

Vi ser fram emot att detta arbete får första prioritet och 

kommer ordentligt i gång nu när restriktionerna har lättats. 

 

Vänsterpartiet har välkomnat de lokala åtgärdsprogrammen 

som successivt beslutats för god ekologisk och kemisk status i 

stadens vattenförekomster. Däremot är vi kritiska mot att 

planerna beslutats utan säkrad finansiering. Uppföljningen 

visar tydligt att det finns mycket att göra för att uppnå 

nämndmålen, och på grund av bristande politiska beslut har 

nämnden inte heller rätt förutsättningar för detta arbete. 

 

Vi är också bekymrade för de trafikrelaterade utsläppen som 

återigen har stigit när Stockholm återhämtar sig från 

pandemin. Vi har vid ett flertal tillfällen efterlyst effektiva 

åtgärder mot biltrafiken och dess negativa påverkan på klimat 

och miljö, men den grönblåa majoriteten har skjutit upp 

viktiga beslut om utbyggnaden av laddplatser på gatumark 

och stadens handlingsplan för vägtrafiken. Marknaden kan 

inte på egen kraft minska de trafikrelaterade utsläppen utan 

frågan behöver lösas med styrmedel på både kommunal och 

statlig nivå. Elektrifiering av fordonsflottan löser inte heller 

alla trafikrelaterade problem såsom trängsel eller spridning av 

mikroplaster, och därför behövs åtgärder för ett 

transporteffektivt samhälle. Angående trafikens påverkan på 

luftkvalitén behöver åtgärder riktas mot den tunga trafiken 

som står för en stor del av de hälsoskadliga trafikutsläppen. 

 

 

 § 8 
Rapport - utredning riktad bostadstillsyn 
Rapportering av budgetuppdrag 2021 

Dnr 2021-20327 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner rapporteringen av 

budgetuppdraget inom ramen för riktad bostadstillsyn. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden översänder rapporten till 

stadsdelarna Hägersten-Älvsjö, Skärholmen, Enskede-Årsta-

Vantör, Hässelby-Vällingby och Rinkeby-Kista och Spånga-

Tensta.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 28 januari 2022. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C) och vice 

ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros 

m.fl. (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Tapani Juntunen (SD) föreslår att miljö- och 

hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

miljöförvaltningen att utreda frågan inomhustemperaturen 

samt andra olägenheter inom ramen för tillsynen av 

bostäder, samt att därutöver anföra:  

 

Sverigedemokraterna är nöjda med den socioekonomiska 

profil som den riktade tillsynen av bostäder har. Det framgår 

dock ur verksamhetsberättelsen 2021 att de spontana 

anmälningarna kring bostäder har ökat. 

 

Vi är nu mitt i den kallare delen av året, och vi vill rikta 

särskild uppmärksamhet på inomhustemperaturen i våra 

bostäder. Vi förstår att det finns nationella riktlinjer vad 

gäller inomhustemperatur, men att enskilda fastighetsägare 

kan ha andra mål gällande inomhustemperaturen. Vi vill 

därför att förvaltningen redovisar hur tillsyn och möjlighet 

till sanktioner med stöd av de nationella riktlinjerna kan 

påverka fastighetsägare att följa riktlinjerna. Vi vill också att 

förvaltningen redovisar utifrån ett hyresrättsinnehavar-

perspektiv vad de olika nationella kraven och interna 

fastighetsägarmål innebär för den enskildas möjlighet och 

kräva insatser för att få rätt inomhustemperatur. Vi vill 

också att förvaltningen särskilt kommenterar huruvida 

individuella önskemål och behov idag kan tillgodoses med 

befintlig lagstiftning. Ett exempel är att äldre kan ha ett 

större behov av högre temperatur. Hur kan ett sådant behov 

tillgodoses? 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som stöds 

av ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C), vice ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros m.fl. (V). 

 
Reservation 

Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 

till sitt förslag. 
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Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) lämnar särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Det är glädjande att denna rapport nu redovisas för nämnden 

och att förvaltningen nu kartlagt behovet av underhåll till 779 

hus. Vi är dock bekymrade att 26 av 99 fastighetsägare i våra 

utsatta områden inte svarat på förvaltningens enkät, vilket 

motsvarar en behovsanalys för ca 68 hyreshus. Vi förutsätter 

att förvaltningen efter dialog skyndsamt utreder dessa hus och 

återkommer med en uppdaterad behovsbild.  

 

Det huvudsakliga problemet är att det inte genomförts någon 

riktad bostadstillsyn sedan pandemin bröt ut. De inspektioner 

som skulle genomförts i januari och februari ställdes in med 

hänsyn till smittspridningen i länet.  

 

Det innebär att det varit två år av utebliven riktad 

bostadstillsyn. Vi vill därför se betydligt fler inspektioner 

under 2022 och anpassa dessa till kommande pandemiavbrott 

genom att rusta inspektörer med relevant skyddsutrustning 

och nya rutiner. Vi har redan budgeterat 10 miljoner kronor 

för ett förstärkt tillsynsarbete för 2022. En del av denna 

satsning går till att stärka den riktade bostadstillsynen. Att till 

exempel fördubbla resurserna till den riktade bostadstillsynen 

hade – utifrån 2019 års siffror- kostat drygt 720 000 kr. 

 

Vi har förståelse för att pandemin inneburit stora 

omprioriteringar, men det får inte gå ut över de svagaste i 

samhället. Denna verksamhet är nödvändig och staden måste 

säkra resurserna till den riktade bostadstillsynen för att de 

under 2022 ska kunna fortsätta arbetet. 

 

Deniz Butros m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Vänsterpartiet ser positivt på den tillsynsrapport som 

förvaltningen redovisat. Redovisning av metod och 

diskussion kring det viktiga uppdraget med riktad 

bostadstillsyn som nu ska utvärderas 2022 efter lättade 

pandemirestriktioner. 

 

Av de fastighetsägare som svarat på tillsynsenkäten 73 

stycken av 99, finns 168 fastigheter av 847 som har avgivit 

svar där underhållsbehov behöver utredas vidare, dessutom 26 

ägare som ej svarat på enkäten, vilket anger ytterligare 

utredningsbehov. 

 

För att förvaltningen ska kunna bedriva ett systematiskt 

tillsynsarbete som blir effektivt, dvs att får ett underlag som 
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ger rättvisande information och ger i sin tur skäl att komma 

till rätta med de åtgärder som behövs, behöver flera metoder 

kanske prövas och utvärderas. 

 

Urvalet för det här projektet har varit socioekonomisk utsatta 

områden och samverkan med närliggande kommuner vilket 

har givit ett resultat som är användbart.  

 

I rapporten har också förvaltningen tagit upp exempel på 

annan metodik som varit mer och mindre framgångsrik i att få 

till ett relevant underlag som också är kostnadseffektivt. När 

hälsovådlig inomhusmiljö uppstår, är det viktigt att Mark-och 

miljödomstol bedömer underlaget som relevant dvs orsakar 

problem för flera boende i ett bostadshus. Här kan man dra 

nytta av hur andra kommuner har lyckats få fram relevant 

underlag med olika metodval. I en rapport från Länsstyrelsen 

om regional miljösamverkan Halland och Västra Götaland, 

redogör rapportören om flera användbara metoder. En av dem 

är den som redovisats här i projektet.  

 

Säkerligen är förvaltningen redan bekant med flera metoder, 

men värt att nämna är kontakt med Hyresgästföreningen i 

regionen/länsområdet. Föreningen för omfattande bevakning 

av hyresvärdar, som bygger på kontaktnät av hyresgäster som 

rapporterar brister. Ofta är bristerna knutna till samma 

fastighetsägare i flera områden som kan öka bilden av hur 

underlaget kan utökas för att komma åt hälsopåverkande 

problem i hyresbostäder. För de boende kan det vara en farlig 

verksamhet i sig att rapportera, då hyresvärdar med 

anmärkningar på sin förvaltning kan utsätta hyresgäster för 

systematiska trakasserier. Det är därför extra viktigt att 

förvaltningen tilldelas resurser för att kunna utföra den viktiga 

bostadstillsynen systematiskt, då hyresgästers utsatthet där det 

förkommer brister annars riskerar att förvärras. 

 

 

 

 § 9 
Handlingsplan för långsiktiga investeringar i solpaneler 
på fastighetskontorets byggnader 
Avrapportering av budgetuppdrag 

Dnr 2021-4165 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens anmälan av uppdraget. 
 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), Patrik 

Silverudd (L) och Gunnar Caperius (C) lämnar särskilt uttalande 

enligt följande: 

 

Vi är mycket positiva till att det nu har tagits fram en 

långsiktig handlingsplan för investeringar i solenergi på 

fastighetskontorets byggnader. Då planen är långsiktig hade 

vi dock önskat att den även hade innehållit en redovisning av 

det kostnadsläge, på exempelvis el och anläggningar, som 

lönsamheten är beräknad på. För att bedöma investeringarnas 

lönsamhet är det viktigt att de parametrar som använts i 

beräkningar redovisas tydligt. Detta är särskilt viktigt när det 

gäller beräkningar av solcellers lönsamhet då priset på 

solceller de senaste åren minskat drastiskt. Även 

avskrivningstiden för investeringarna är viktig att redovisa för 

att bättre förstå lönsamhetskalkylerna. Det vore önskvärt om 

dessa aspekter kunde förtydligas i det framtida arbetet med att 

nå stadens mål för solceller.   

 

Deniz Butros m.fl. (V) och vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. 

(S) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Elektrifiering är en del av den nödvändiga 

klimatomställningen världen och staden står inför.  

För att nå Stockholms stads beslutade hållbarhetmål och 

klimatmål behöver stora ansträngningar göras för att 

medverka till att täcka det ökande behovet av fossilfri el. 

Prioritetsordningen som presenteras i underlaget är bra men vi 

ser att definitionen för lönsamhet i projektet är för snäv. 

Handlingsplanen ska vara långsiktig och ändå är det endast 15 

byggnader som ses som möjliga i ett första skede, det räcker 

inte om man på allvar vill reducera stadens fossila avtryck 
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och ta täten i klimatomställningen.  

 

Vänsterpartiet ser liksom miljöförvaltningen att mycket 

utveckling händer runt solpaneler, både vad gäller regelverk 

och effektivitet. Därför bör projektet följas upp de närmsta 

åren för att utvidgas till fler byggnader. 

 

 

 § 10 
Mått och mätmetoder för klimatpåverkan från 
Stockholms stads inköp av livsmedel och måltider samt 
för stadens matsvinnsmängder” 

Avrapportering av budgetuppdrag 2021 

Dnr 2021-20850 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

avrapporteringen av budgetuppdraget 2021, att tillsammans 

med utbildningsnämnden, servicenämnden, äldrenämnden, 

socialnämnden och kommunstyrelsen fortsätta arbetet med att 

ta fram mått och mätmetoder för att mäta miljö- och 

klimatpåverkan från måltider som serveras inom stadens 

verksamheter och från matsvinn. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

ärendet till serviceförvaltningen för fortsatt utveckling av mått 

och mätmetoder för klimatpåverkan från stadens inköp av 

måltider enligt budgetuppdrag 2022.  

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

ärendet till utbildningsförvaltningen för fortsatt utveckling av 

mått och mätmetoder för stadens matsvinnsmängder enligt 

budgetuppdrag 2022. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

ärendet till stadsledningskontoret, äldreförvaltningen, 

socialförvaltningen, Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsförvaltning (förskolor och äldreomsorg), Skarpnäcks 

stadsdelsförvaltning (förskolor och äldreomsorg), 

Södermalms stadsdelsförvaltning (förskolor och äldreomsorg) 

samt Stockholm Vatten och Avfall AB för kännedom. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 1 februari 2022. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) lämnar särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Vi välkomnar stadens påbörjade arbete med att mäta, minska 

och följa upp klimatpåverkan från inköp av livsmedel och 

måltider, samt minimering av matsvinn. Efter tre förlorade år 

för klimatarbetet när det kommer till stadens kostarbete, finns 

nu en början till ett system på plats för minimering av 

matsvinn. Även om programmet i dagsläget endast omfattar 

drygt hälften av stadens kök.  

 

Precis som förvaltningen anför ser vi behovet av att 

testningen av matsvinnet följs upp kontinuerligt och att 

åtgärder vidtas för de kök där matsvinnet behöver minska. 

Stadens strategier, riktlinjer och policys behöver också 

uppdateras med konkreta mål som följs upp via stadens 

ledningssystem ILS. Därutöver är vi fortsatt övertygade om 

att pilotprojektet Klimatlådan bör genomföras, som går ut på 

att en skola kan sälja mat som blivit över till personal, elever 

och föräldrar. 

 

 

 § 11 
Energibesparande spetsteknik samt lagring av 
överskottsel från solel 
Redovisning av budgetuppdrag 

Dnr 2021-20733 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

avrapportering av budgetuppdragen  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden översänder ärendet till 

fastighetsnämnden, exploateringsnämnden, Stadshus AB samt 
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styrelserna för Micasa Fastigheter i Stockholm AB, 

Familjebostäder AB, Skolfastigheter i Stockholm AB, AB 

Stockholmshem, Stockholm Vatten och Avfall AB och AB 

Svenska Bostäder. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 12 
Program för City 
Remiss från stadsbyggnadskontoret, S-Dp 2017-06022 

Dnr 2021-18615 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C) och Tapani 

Juntunen (SD) föreslår (se beslutet).  

 

2) Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros 

m.fl. (V) föreslår att godkänna kontorets förslag till yttrande 

på remissen, samt att därutöver anföra följande:  
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 De synpunkter som kontoret lyfter fram och som särskilt 

berör trafikfrågor är viktiga. Samtidigt är det oerhört märkligt 

att ett program för city tas fram, där huvudsakligen 

byggfrågor och principer vid till- och ombyggnationer 

behandlas. Den andra förutsättningen för att kunna diskutera 

intentionerna för utvecklingen av city handlar om hur de olika 

trafikslagen i city skall hanteras och vilka förändringar av 

gatuutrymmet som är möjliga och lämpliga att göra på kort 

och lång sikt. Ett sådant program har av politiska skäl 

stoppats i trafiknämnden i cirka 4 år. 

 

 Av det skälet behöver trafik- och gatumiljöplanen därför 

omgående uppdateras och redovisas under hösten 2022. 

 

 Sammantaget gör detta tyvärr att värdet av ett aktuellt 

program för city begränsas. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som stöds 

av ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C) och Tapani Juntunen 

(SD). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros m.fl. 

(V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

 § 13 
Transportstyrelsens utredning (TSG 2020-11409) om 
förutsättningarna för att föra vissa fordon som drivs med 
el eller andra alternativa drivmedel med 
körkortsbehörighet B 
Remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2021/1742 

Dnr 2021-21329 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 januari 2022. 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2021-02-22 
 

 Sida 16 (30) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 § 14 
Etanolkonvertering 
Rapport från miljöförvaltningen 

Dnr 2022-1391 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

rapporten ”Etanolkonvertering – erfarenheter och framtid”.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 26 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 15 
Stockholm Exergi AB, tillstånd till uppförande och drift 
av energianläggning och hamn m.m. i Lövsta inom 
fastigheten Hässelby villastad 36:1 – nu fråga om 
bemötande av bolagets komplettering 
Yttrande till Mark- och miljödomstolen i mål M 1167-20 

Dnr 2020-5421 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden tillstyrker att tillstånd ges till 

den ansökta verksamheten under följande förutsättningar:   
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• Villkor 3 (skyddsåtgärder vid muddring) kompletteras med 

följande mening: Muddring får inte ske under perioden 

1/3-15/6. 

 

• Villkor 5 (suspenderade ämnen från arbeten i 

vattenområde) kompletteras med förslag till gränsvärden 

för de ämnen som riskerar att frigöras i samband med 

muddring, såväl partikelbundna som lösta och som riskerar 

att påverka råvattentäkten eller innebär att en 

miljökvalitetsnorm inte kan innehållas. Maximalt tillåtna 

koncentrationer enligt HVMFS 2019:25 ska tillämpas som 

villkor för de ämnen där gränsvärden finns att tillgå, vilket 

omfattar bly, kadmium, kvicksilver, nickel och arsenik. 

Särskilt i fråga om bly ska ett värde regleras som villkor då 

MKN annars riskerar överskridas. 

 

• Villkor 7 (pålning i vattenområde) kompletteras med 

följande mening: Pålning får inte ske under perioden 1/3-

15/6. 

 

• Villkor 11 (utsläpp till luft från fastbränsleanläggningen) 

Begränsningsvärdet för kvicksilver villkor 11 ska 

begränsas till 1 µg/m3 ntg.  

 

• Villkor 18 (dagvattenhantering) kompletteras med 

följande:  

 Samtliga ytor ska vara täta där risk för kontakt med 

underliggande föroreningar vid dagvatteninfiltration 

föreligger. Detta gäller även dammbottnar, 

växtbäddsbottnar och ledningsgravar. 

Dagvattenanläggningarnas funktion ska regelbundet 

kontrolleras. 

 

• Villkor 20 (buller från verksamheten) 

 Bolaget ska föreslå begränsningsvärden för buller i 

Kyrkhamns friluftsområde. Regleringen kan förslagsvis 

ske antingen genom att identifiera referenspunkter i 

omgivningen och reglera ljudnivåerna i dessa. Alternativt 

kan frågan hanteras inom tillsynen om bullerstörningar 

uppstår. Domstolen bör i så fall lämna möjligheten till 

tillsynsmyndigheten att vid behov meddela ytterligare 

villkor och försiktighetsmått för att begränsa 

verksamhetens bullerpåverkan i Kyrkhamns 

friluftsområde. 
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• Utredningsvillkor U1 och prövotidsvillkor 

o Haltvillkoret ska uttryckas som månadsmedelvärden. 

Villkoret ska anses uppfyllt om minst 10 av 12 

uppmätta månadsmedelvärden under ett kalenderår 

underskrider det föreskrivna månadsmedelvärdet.  

o Villkor för prövotiden ska föreskrivas som åtminstone 

säkerställer att nuvarande status i recipienten inte 

försämras eller möjligheten att nå god status inte 

äventyras. 

 

• Naturvärden – kompensation 

 Åtgärderna ska vidtas i så nära anslutning till byggstart 

som möjligt, dock senast inom två år från ianspråktagandet 

av tillståndet. 

 

• Förorenad mark 

 Frågan om skyddsåtgärder för efterbehandling ska så långt 

som möjligt hanteras inom ramen för prövningen. 

Tillsynsmyndigheten ska ges delegation att få meddela 

ytterligare villkor vad avser hanteringen av 

markföroreningar. Det ska i villkor regleras att 

verksamheten endast får bedrivas om efterbehandlingen av 

området har godkänts av tillsynsmyndigheten. 

 

• Kontrollprogram 

 Kontrollprogram för anläggningsskedet ska minst 

innehålla  

o Stopp- och larmvärden för kontroll av muddring som tar 

hänsyn till mobilisering av föroreningarna och inte bara 

innefattar halt av suspenderat material.  

o Ytterligare skydds- och försiktighetsåtgärder som kan 

vidtas om föreslagen muddringsteknik ger upphov till 

spridning av föroreningar som överskrider villkorade 

halter. 

o Mätningar av turbiditet samt vattenkvalitet ska ske i 

hela vattenpelaren med minst två meters intervaller för 

att säkerställa att föroreningar inte sprids till 

omkringliggande vatten genom vattenströmmar som 

kan gå oupptäckta vid mätning i enbart tre punkter i 

vattenmassan. Stopp och larmvärden ska tillämpas på 

maximalt uppmätta halter i ett enskilt prov.  

o Ett detaljerat kontrollprogram för efterbehandlingen (på 

land) behöver tas fram i samråd med 

tillsynsmyndigheten. 
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2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att avseende RDF-

bränsle ska bolaget utreda möjligheterna att endast elda RDF-

bränslen som inte innehåller fossil plast. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden avstyrker yrkandet om 

verkställighetsförordning. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som nämndens yttrande i målet. 

 

5 Miljö- och hälsoskyddsnämnden uppdrar åt 

förvaltningschefen att företräda nämnden i målet. 

 

6  Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 

1) Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C) vice ordföranden 

Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Tapani Juntunen (SD) föreslår 

(se beslutet).  

 

2) Deniz Butros m.fl. (V) föreslår att nämnden delvis 

godkänner förvaltningens förslag till beslut, samt anför 

därutöver följande: 

 

Miljötillstånd för Lövsta kraftvärmeverk ska inkludera krav 

på: 

a) användning av bästa tillgängliga teknik 

b)  inga nettoutsläpp av fossil koldioxid 

c) ersättningsplats för badplats och båtplats har lokaliserats 

och verksamhetsutövaren bör bekosta förflyttningen. 

 

Vänsterpartiets ingång i frågan 

Klimatförändringarna är här och nu och 

Världsmeteorologiska organisationen, WMO, har varnat att 

världen riskerar överstiga en medeltemperatur med 1,5 

grader redan 2024. Idag ligger svenskarnas utsläpp av 

växthusgaser tolv gånger högre än vad som borde vara en 

absolut övre gräns. Ser vi till hela vår resurskonsumtion 

skulle det behövas fem jordklot om alla levde som i 

Stockholmsregionen. 
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Vänsterpartiets vision är en kraftfull omställning till 2030. 

Våra tre överordnade mål är att Stockholms läns 

energianvändning ska vara fossilfri, att länets 

energianvändning minskat till cirka 36 TWh, samt att länets 

egen energiproduktion motsvarar mer än hälften av behovet. 

All införd energi ska så långt möjligt vara förnybar. En 

fossilfri energianvändning innebär att inga fossila bränslen 

tillförs i något led. Därför har vi också fått bort all plast i de 

hushållssopor som används som bränsle i fjärrvärmen till 

2030.  

 

Vår långsiktiga vision för fjärrvärmen är att den bör bygga 

på elektricitet snarare än förbränning. All förbränning – 

även om bränslet består av biomassa eller avfall – skapar 

miljöproblem. Genom storskalig användning av 

värmepumpar och eventuell vätgasproduktion, drivna av 

fossilfri elproduktion, kan fjärrvärmen bli klimatneutral. Vi 

anser att staden och Stockholm Exergi bör gå i bräschen för 

en sådan utveckling men inser också att det ännu ligger 

längre fram i tiden. 

 

Vi är därför fortsatt positiva till uppförandet av ett 

kraftvärmeverk i Lövsta, då det dels bidrar till vårt mål om 

att producera el inom länet, dels då vi ser att behovet av ett 

nytt verk för att trygga Stockholms fjärrvärme efter den 

viktiga nedläggningen av kolkraftverket KVV6. Tekniken 

på området utvecklas snabbt och därför bör samtliga delar 

av utförandet åläggas att vara av miljömässigt bästa 

tillgängliga teknik – detta för att verksamheten inte ska vara 

omodern när den är färdigställd. 

 

RDF-bränsle 

Att bränna sopor är en gammal metod som går emot 

avfallstrappans principer. Faktum är att detta är ett område 

där man bränt olika material sedan 1920-talet. Ett 

resurseffektivt och cirkulärt samhälle har inga sopor att 

bränna, eftersom alla naturresurser cirkulerar. Där är vi inte 

idag, det finns flera juridiska och finansiella hinder till detta. 

Dock är det viktigt att Stockholm stad arbetar långsiktigt för 

att inte låsa in oss i en teknik som skapar efterfrågan på 

sopor från Europa och fördröjer övergången till ett cirkulärt 

samhälle. Vänsterpartiet är kritiskt till att använda RDF-

bränsle, som till stor del består av plast och därmed ger 

upphov till utsläpp av fossil koldioxid.  

 

CCS-anläggning 

I det fall att fossil plast förbränns i kraftverket, vilket vi 

anser i möjligaste mån ska undvikas, måste koldioxiden 
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antingen tas om hand genom CCS-teknik eller på annat sätt 

kompenseras, exempelvis genom en biokolsanläggning. 

Vänsterpartiet välkomnar att Stockholm Exergi ska göra en 

separat tillståndsansökan för koldioxidinfångning men hade 

föredragit att dessa tillståndsansökningar hängde samman.  

 

Muddring  

Eftersom området har använts för sopförbränning i 

årtionden är området förorenat med bl.a. aska, tungmetaller, 

cancerogena PCB:er, och PAH:er. Etableringsområdet 

ligger inom Östra Mälarens vattenskyddsområde och detta, 

liksom risk för konflikt med miljökvalitetsnormerna för 

vattenförekomsten Mälaren-Görväln, behöver utgöra 

utgångspunkt vid bedömning av vilka försiktighetsmått och 

skyddsåtgärder som behövs. Vänsterpartiet är positivt till de 

villkor förvaltningen ställer på verksamhetsutövaren vad 

gäller muddring och miljömuddring.  

 

Dricksvatten 

Stockholms vatten – havet, sjöarna och vattendragen – har 

avgörande betydelse för Stockholms län och hela 

Mälarregionen. De förser regionen med bra dricksvatten för 

hushållen och är av stor vikt för fritidsliv och turism. I ett 

hotat klimat ökar riskerna för dricksvattenförsörjningen 

enligt Klimat- och sårbarhetsutredningen och rätten till rent 

vatten är också ett Agenda 2030-mål.  

 

Dricksvatten är något som inte ska äventyras. I detta ärende 

pekar förvaltningen på att verksamheten ligger inom Östra 

Mälarens vattenskyddsområde. Därtill riskerar muddringen 

att röra upp tungmetaller och andra föroreningar som 

riskerar att påverka dricksvattenkvalitén. Förvaltningen 

anser att verksamhetsutövaren bör presentera ytterligare 

skyddsåtgärder för att inte överstiga miljökvalitetsnormerna, 

Vänsterpartiet vill understryka vikten av att åtgärderna i sin 

helhet inte på något vis får riskera stockholmarnas 

dricksvatten och att det bör finnas en plan för vad som ska 

göras om dricksvattnets kvalité ändå visar sig påverkas av 

verksamheten. 

 

Utsläpp av kväveoxider (NOx) och kvicksilver 

Vänsterpartiet välkomnar Stockholm Exergis reviderade 

förslag av utsläpp av kväveoxider men är ense med 

förvaltningen om att de föreslagna utsläppen av kvicksilver 

är fortsatt för höga. 

 

Fritid och rekreation 
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Att vara ute i naturen har många vinster och är något 

stockholmarna älskar. Lövstabadet är ett viktigt område för 

alla i västerort – hit kommer man för att njuta av naturen 

och umgås med vänner och familj. Att badplatsen försvinner 

i och med etableringen av Lövstaverket är väldigt tråkigt. 

Det måste därför skyndsamt lokaliseras en fullgod 

ersättningsplats för badet och även båtplatsen som Lövsta 

Båtsällskap erhåller.  

 

Vänsterpartiet anser att nya bad- och båtplatser först måste 

lokaliseras och godkännas innan beslut kan utfärdas. De nya 

bad- och båtplatserna ska finnas på plats senast två år efter 

att de befintliga rivits.  

 

Medborgardialog 

Vänsterpartiet vill lyfta behovet av tät dialog med de som 

bor i närheten av den nya verksamheten. Samrådsprocessen 

är bra, men ofta börjar samrådsprocesserna i ett senare 

skede. Eftersom ärendet berör många och många är oroliga 

för hur den nya verksamheten kan påverka lokalmiljön, 

dricksvattnet och naturområden runt omkring är det viktigt 

att dialogen når brett ut och i fler än en kanal. 

 
 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som stöds 

av ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Patrik Silverudd (L), Gunnar Caperius (C), vice ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S) och Tapani Juntunen (SD). 

 
Reservation 

Deniz Butros m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 

till sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) lämnar särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Byggandet av en ny energianläggning handlar om vår stads 

möjlighet att fortsätta växa och utvecklas, men också om att 

staden ska kunna nå sina klimatmål. Stockholm behöver både 

värme och el. Stadens fjärrvärme går mot en allt lägre 

klimatpåverkan och i dag är över 90 procent baserad på 

förnybar eller återvunnen energi. Med ny teknik för 

infångning och lagring av koldioxid kommer fjärrvärmen till 

och med göra staden klimatpositiv.  
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För att Stockholms stad ska kunna nå målen har det varit 

avgörande att det koleldade kraftvärmeverket KVV6 i Värtan 

avvecklats. För att vi ska kunna säkra el och värme till staden 

är det en förutsättning att ett nytt hållbart kraftvärmeverk 

byggs. 

 

Kraftvärmeverket kommer också att ersätta den äldre 

anläggningen i Hässelby. För Stockholms utveckling innebär 

detta att bostäder kommer kunna byggas på platsen när 

Hässelbyverket är ersatt och värme- och elproduktionen då är 

säkrad. Hässelbyverket är idag omgivet av bostäder och 

platsen skulle mer optimalt kunna användas som boendemiljö 

än som idag för ett kraftvärmeverk. Det nya bostadsområdet 

kommer kunna skapa bättre koppling mellan Hässelby strand 

och Hässelby villastad samtidigt som områdets populära 

strandpromenad och allmänna platser stärks och 

tillgängliggörs.  

 

Lövsta är utpekad både i den regionala utvecklingsplanen för 

Stockholmsregionen, RUFS 2050, och i gällande 

översiktsplan, som lämplig för framtida energiproduktion. Ett 

nytt kraftvärmeverk behövs och många olika platser har 

studerats. Utredningarna visar att Lövsta är det bästa ur 

miljösynpunkt och placeringen här gör det möjligt att 

transportera bränslen med båt. Hela stadens fjärrvärmesystem 

stärks med placeringen i Lövsta, bland annat då 

leveranssäkerheten ökar genom möjligheten att förse både 

norra och centrala delar av Stockholm med fjärrvärme. 

Samtidigt är det viktigt att ha produktionskapacitet i västerort 

eftersom det är en mycket expansiv del av Stockholm med 

stora nybyggnationsprojekt. Givet de mycket komplicerade 

och känsliga förutsättningarna på platsen är det självklart 

avgörande att bygget sker med alla tillgängliga 

försiktighetsåtgärder. 

 

För oss är det självklart att vi som stad måste ha ett 

helhetsperspektiv på utvecklingen av Stockholm. Det nya 

verket i Lövsta bidrar till en fortsatt långsiktigt hållbar 

utveckling av hela fjärrvärmesystemet i den växande 

Stockholmsregionen. För att Stockholm ska kunna nå sina 

klimatmål och trygga tillgången till värme och el är 

Lövstaverket avgörande. 

 

 

 § 16 
Lokalt åtgärdsprogram för Brunnsviken 
Dnr 2020-18274 
 
Beslut 
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden antar lokalt åtgärdsprogram 

för Brunnsviken, Fakta och åtgärdsbehov (bilaga 1 till det 

gemensamma tjänsteutlåtandet) och Lokalt åtgärdsprogram 

för Brunnsviken, genomförandeplan (bilaga 2 till det 

gemensamma tjänsteutlåtandet). 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att utredning, 

uppföljning och utvärdering av Lokalt åtgärdsprogram för 

Brunnsviken ska ske i enlighet med vad som anges i det 

gemensamma tjänsteutlåtandet. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens, exploateringskontorets, trafikkontorets, 

fastighetskontorets, idrottsförvaltningens, Östermalms 

stadsdelsförvaltnings, Norrmalms stadsdelsförvaltnings, Rinkeby-

Kistas stadsdelsförvaltnings och Stockholm Vatten ABs 

gemensamma tjänsteutlåtande från den 11 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros m.fl. 

(V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Stockholms stad har ett viktigt ansvar för vattenkvaliteten på 

sjöarna, vattendragen och kustvattnet. Förra mandatperioden 

tog den rödgrönrosa majoriteten fram en handlingsplan för 

god vattenstatus. Enligt handlingsplanen ska lokala 

åtgärdsprogram tas fram för alla stadens vattenförekomster. 

Det gläder oss att de lokala åtgärdsprogrammen nu kommer 

upp för beslut.  

 

De lokala åtgärdsprogrammen är viktiga dokument som 

redovisar platsspecifika åtgärdsförslag för en specifik 

vattenförekomst. Syftet är att belysa aktuell status på vattnet, 

lokala påverkanskällor, vilket förbättringsbehov som finns 

samt vilka möjliga åtgärder som behöver genomföras om god 

status ska kunna nås. 
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Vattenmyndigheten tar fram åtgärdsprogram med generella 

åtgärder inom ett vattendistrikt medan de lokala 

åtgärdsprogrammen förtydligar vad som behöver göras inom 

respektive avrinningsområde. De lokala åtgärdsprogrammen 

är inte rättsligt bindande, utan är tänkta att användas som ett 

stöd i kommunernas planering, för att visa vilken 

miljökvalitet som behöver uppnås och vilka åtgärder som 

krävs. 

 

Målet för stadens vattenarbete, enligt stadens handlingsplan, 

är att Stockholms sjöar, kustvatten och vattendrag ska uppnå 

miljökvalitetsnormerna för vatten, vilket i de flesta fall 

innebär god ekologisk och kemisk status till år 2021 eller 

senast till år 2027. För att nå detta mål måste många åtgärder 

göras och de måste vidtas skyndsamt. Även om de lokala 

åtgärdsprogrammen inte är rättsligt bindande så måste deras 

föreslagna åtgärder bli verklighet för att staden ska kunna nå 

sitt mål.  

 

När nämnden nu ska fatta beslut om lokalt åtgärdsprogram för 

Brunnsviken uppgår de föreslagna åtgärderna som är möjliga 

att kostnadsuppskatta till cirka 19-25 miljoner kronor för 

Stockholms stad. Kostnader för föreslagna utredningar och 

undersökningar uppskattas till cirka 2,2 miljoner kronor.  

 

Utöver detta tillkommer ytterligare lokala åtgärdsprogram för 

stadens andra vattenförekomster. Finansieringen för 

åtgärderna i programmen är ännu inte löst. Tillräckliga medel 

för både investeringar och drift behöver alltså avsättas för 

genomförande av nödvändiga åtgärder om stadens 

vattenområden ska klara miljökvalitetsnormerna för vatten.  

 

För att stadens lokala åtgärdsprogram ska bli mer än långa 

önskelistor behöver finansieringen lösas. Annars kommer inte 

stadens mål nås och vi kommer inte ha god status på våra 

vatten. 
 

 

 § 17 
Lokalt åtgärdsprogram för Judarn 
Dnr 2020-16155 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden antar lokalt åtgärdsprogram 

för Judarn, Fakta och åtgärdsbehov (bilaga 1 till det 

gemensamma tjänsteutlåtandet) och Lokalt åtgärdsprogram 

för Judarn, Genomförandeplan (bilaga 2 till det gemensamma 

tjänsteutlåtandet). 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att utredning, 

uppföljning och utvärdering av Lokalt åtgärdsprogram för 

Judarn ska ske i enlighet med vad som anges i det 

gemensamma tjänsteutlåtandet. 

 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens, exploateringskontorets, trafikkontorets, 

fastighetskontorets, stadsbyggnadskontorets, idrottsförvaltningens, 

Bromma stadsdelsförvaltnings och Stockholm Vatten ABs 

gemensamma tjänsteutlåtande från den 11 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S) och Deniz Butros m.fl. 

(V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Stockholms stad har ett viktigt ansvar för vattenkvaliteten på 

sjöarna, vattendragen och kustvattnet. Förra mandatperioden 

tog den rödgrönrosa majoriteten fram en handlingsplan för 

god vattenstatus. Enligt handlingsplanen ska lokala 

åtgärdsprogram tas fram för alla stadens vattenförekomster. 

Det gläder oss att de lokala åtgärdsprogrammen nu kommer 

upp för beslut.  

 

De lokala åtgärdsprogrammen är viktiga dokument som 

redovisar platsspecifika åtgärdsförslag för en specifik 

vattenförekomst. Syftet är att belysa aktuell status på vattnet, 

lokala påverkanskällor, vilket förbättringsbehov som finns 

samt vilka möjliga åtgärder som behöver genomföras om god 

status ska kunna nås. 

 

Vattenmyndigheten tar fram åtgärdsprogram med generella 
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åtgärder inom ett vattendistrikt medan de lokala 

åtgärdsprogrammen förtydligar vad som behöver göras inom 

respektive avrinningsområde. De lokala åtgärdsprogrammen 

är inte rättsligt bindande, utan är tänkta att användas som ett 

stöd i kommunernas planering, för att visa vilken 

miljökvalitet som behöver uppnås och vilka åtgärder som 

krävs. 

 

Målet för stadens vattenarbete, enligt stadens handlingsplan, 

är att Stockholms sjöar, kustvatten och vattendrag ska uppnå 

miljökvalitetsnormerna för vatten, vilket i de flesta fall 

innebär god ekologisk och kemisk status till år 2021 eller 

senast till år 2027. För att nå detta mål måste många åtgärder 

göras och de måste vidtas skyndsamt. Även om de lokala 

åtgärdsprogrammen inte är rättsligt bindande så måste deras 

föreslagna åtgärder bli verklighet för att staden ska kunna nå 

sitt mål.  

 

När nämnden nu ska fatta beslut om lokalt åtgärdsprogram för 

Judarn uppgår de föreslagna åtgärderna som är möjliga att 

kostnadsuppskatta till cirka 24-32 miljoner kronor för 

Stockholms stad. Utöver det blir den årliga driftkostnaden för 

de platsspecifika åtgärderna som är möjliga att 

kostnadsuppskatta ca 170 000 kr exklusive avgifter för 

tillkommande tillsyn.  

 

Utöver detta tillkommer ytterligare lokala åtgärdsprogram för 

stadens andra vattenförekomster. Finansieringen för 

åtgärderna i programmen är ännu inte löst. Tillräckliga medel 

för både investeringar och drift behöver alltså avsättas för 

genomförande av nödvändiga åtgärder om stadens 

vattenområden ska klara miljökvalitetsnormerna för vatten. 

För att stadens lokala åtgärdsprogram ska bli mer än långa 

önskelistor behöver finansieringen lösas. Annars kommer inte 

stadens mål nås och vi kommer inte ha god status på våra 

vatten. 

 

 

 § 18 
Delrapportering av budgetuppdrag om uppföljning av 
Stockholms blågröna ytor och ekologiskt särskilt 
betydelsefulla områden 
Dnr 2022-1241 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner informationen 

och lägger den till handlingarna. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 26 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 19 
Vägledning för kemikaliesmart grundskola och 
fritidsverksamhet  
Rapportering av budgetuppdrag 

Dnr 2020-6289 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner rapporten om 

framtagande av Vägledning för kemikaliesmart grundskola 

och fritidsverksamhet 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden överlämnar kontorets 

tjänsteutlåtande till utbildningsnämnden.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 14 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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 § 20 
Slutredovisning av projektet iWater fas 2 
Digital övervakning av stadens vattenkvalitet 
Dnr 2018-8963 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden Godkänner förvaltningens 

redovisning 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 18 januari 2022. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 21 
Förbättra boendemiljön och folkhälsan för fler 
Stockholmare. Skrivelse från Emilia Bjuggren m.fl. (S) 
Dnr 2022-4898 

 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt sitt förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden överlämnar skrivelsen till 

miljöförvaltningen för beredning.  

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 
Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

sitt förslag. 
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 §22 Förvaltningschefens information 
 

Förvaltningschefen Anna Hadenius informerar om två studiebesök 

som nämnden kommer bjudas in till under våren. 

 

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Kerstin Thörner 
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